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We are talking to Mrs. Dorothy Ramsay, who used to Tive with Mileva and Tom Todd
in Gordon Head, and you were telTing me when you first ran into the Todds, you
were Dorothy Fulton then.

~ Yes, well my mother was a great friend of theirs and they d1dn t have any

children. They were always inviting me to stay with them you know, for weekends,
and they would take me p]aces. I got so spoilt and then when they bought the

Cadillac and that was many years ago and there were very few cars in town then.

You didn't need a Ticence or anything, it was just Tike a bicycle. If you had
a car, you drove it or you rode your bicycle, wh1chever way it went And, what
were we saying a few minutes ago7

How you came to visit.

So I used t0'gd out_there and visit with them and of course it was always

“extended. I never wanted to go home, I think cause I got spoilt. Well, every

eleven year old didn't have a Cadillac to go around in in those days and my Aunt
wouldn't drive. She didn't Tike the sound of the engine. And during the First
War you know, when she was convenor at Mount Tolmie and Gordon Head parts, you
know Gordon Head and Cedar Hill extended so far. And of course, I used to drive
her everywhere. '
That was the Red Cross Station then. How did she initially get into that work?

. Well she was very patriotic and she joined the Red Cross or seemed to know a lot

of her friends were in there working hard, so we used to deliver every Tuesday
to houses, just miles and miles of driving, pajamas that were already cut or
wool for knitting. And then we'd pick on Friday, from whoever had something

done. We were just on the go all the time.

Those were rolling bandages and making socks?

Yes, and we had the school children come over, maybe you were one of them,

no I think you would be older than that, I mean we used to have the children
come from the school to the hall just across the street and they would roil
bandages by the hour. -When you get a whole slew of children doing it you used
to get quite a few bandages you know.

I was talking to Marjorie Watson and she said the war really disrupted their
Sundays and it used to be that no one was ailowed to do anything‘but go. to
Sunday School and walk on Sundays, but after the war they were allowed to roll
bandages. _ ' :

Oh yes, and during the war there were quite a few people, who like you say,
before the war started wouldn't do anything on Sunday, and the Parfitt family
down there, they were very churchy people and the children couldn't swim or
anything, although they had a lovely summer home. Nothing on Sunday.
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But when the war broke out, people just knit on Sunday and, you know, just did
everything. They were regular heathens as other folk. But we a]ways'figured
soldiers were fighting on Sunday, so why shouldn't we work for them.

So, your family then, the Fulton family, they Tived in Yictoria?

Yes, mother lived in Victoria. She had four children, so she c6u1d spare me.
Especially when I was always begging to stay'there. But, when I used to first
drive, I was so 1ittle, I was small for my age, and I would have about this much
seat, you know about four or five inches, and all these pillows behind me. of
course, you bemember in those days, it was the thing to offer anybody a ride,
you know, horse and wagon or whether you'had a load of hay, and when I used to
stop quite a few people said well they thought they would walk today. I
couldn't understand this and I said so to my aunt Miilie Tod, and she said

"“we]1, Dorothy, don't ask them, because I have'heard.peop1e say “that Tittle girl
- running around with that great big powerful machine”. It just sounded Tike a

child was driving an airplane, the way they were talking. We had many happy
days, and all the Red Cross dances. |

Where did you go to dances?

Oh, in the hall but it was further up the hill, up next door to where Camerons
used to Tive. That was built by all the district and Tommy Tod, that I']ived'
with, Uncle Tom, he said that everybody did something, went up there and worked.
And ‘I asked him what he did and he said he was only about seven or eight years
old so he used to go up on the roof and hoid the nails for the fellows while
they built the hall. So even the children got in there and worked.

Tom's father used . to spell his name TOD but by the time Tom married Mileva 1t
was TODD

Yes. .

Have you any idea why Tom changed his name?

~HWell, it wasn't Tom alone, it was changed before that you know. You see, they

did a Tot of commercial things with San Juan Island and they used to send over

- the sheep and the wool and they tell me, I suppose it was quite true, that they

kad TOD meant forty pounds of woo], so the Tods were getting 50 many parcels
of wool that they added another D to offset that.

So that's the story behind the name change? _

Yes, that's how they told it there. Ursula, remember when you had Tom out and

~we had tea with you one afternoon? And you said "Now what did the people talk

about when they visited"? And they talked about the good old days and old t1mes
and that was a good many years ago
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Dorothy, talking about good old times, Sharon says there was some talk of
some temperance society or great activity regarding temperance in Gordon Head.
I don‘t seem to remember this.

I don't seem to remember, I think there were one or two that talked about it.
But T don't think it amounted to much.

There was a Temperance Hall or something at Cedar Hill.

Yes, that was where it was, the Temperance Hall there. They used to give
danees there and we used to go. The girls would take some cake or sandw1ches
and the boys would pay twenty-five cents,

That was your box Tunch idea?

We had box tunches at Gordon Head too.

Where did the money go? ‘To"the Red Cross?

Oh yes dear I tell you who haven't been mentioned much, It's the Sad]ers
Ursula, you mentioned the Sadlers in your book, but years before that you
remember the Williamsons had the store. And, I mean they were very patriotic
and hard working people. “Fhey had the first telephone switchboard in their
house, do you remember that?

Oh exactly, I can .see that now.

Yes, the two girls were employed by the Telephone Company and they had it P?ght
in their house. And we wound up the telephone, you know.

Sharon was also asking about what we studied and what we Tearned in school- All
I can say is I'm sure the work wasn't nearly as dinteresting as it is presented
now-a-days.. But I find it very hard to remember outside of very basic things.
Noth1ng very thrilling. '

Of course, I went to St. Margarets.

- Yes, but when you came out in the Spr1ng, you'd come for a month or two there,

it seems 1ike a month or two, with us. I was te111ng Sharon I envied. you your
curls because to get cur]s I would have to sleep on those dreadfu1 rags.

Did I ever have curls!

Oh, you had Tovely curls.

Yes, that had to be put up in rags. _

Oh, you had iﬁ in rags too. I won't envy you any more.

I'1T tell you one thing...I think you should mention the wi11iamsons, you ‘know,
that had the store for so long. He had the first jitney out there, the first

~bus. But you know, it was the bootleggers that use to interest us when we
~were children. And I don't know if anyone else ever knew about them. You see

we were the only house'dOWn in that corner. Then was Mr. Pearsons and the
Olsens but they were up the hill, but they were a 1ong way up. My bedroom -




Ramsay, Dorothy and Jupp, Ursula 4.

u.d.
D.R.

U.Jd.

D.R.

D.R.

was right over the ..... and they'd come around Cormorant Point, shut off their
engines, and you know you could hear every sound over the water. They'd get
their oars, and splashing, and they use to come right in there to the beach.
You'd hear them, even talking, and then they would be unloading something, you
know, the rum runners.

Was that during Proh1b1t10n?

Yes. They would cut up through Miss FinTayson's property. You see there was
no building. - But we were all so anxious, especially if I had a friend staying
with me. I remember we wanted to get up and go sneaking a]dng the beach to

see what rum runners Tooked 11ke But Aunt Millie said "If you do, they'll

probably hold your head under water and get rid of you".

"Accidently drowned".

They would'nt want us to tell tales. But right in that Bay there you know,
that was one of the most popular places for the rum runners. _

Of-course, by that time I was 1iving out on Ten Mile Point you see and of

course there was Tittle going on with the boats out there.

You see down at Mount Douglas Park there was hardly anybody there We were the
only house down below the hill. There were others up there, the watsons ran
the Post Office for so many years.

That was in Thrums, that's the pTace'on.Dairy Road?

Yes. '

- Your mother was also 1nstrumenta1 1in starting the Saanich Welfare Society.

How did that come about?

Well, she always seemed to roll up her sleeves and do something that needed
doing. And she got a few people together, well she be]onged to the Women's
Institute for years and she was President.

She was the first President, was she not? No, that was E]izabeth Grant, I
think, after that? )

.And then she decided that there were so. many poor people around that she should

do someth1ng I'm trying to think of the Mayor of Saanich at that time. A
very patriotic man, anyway he encouraged her greatly. And there was an

empty store way out there on Douglas Street and the man let them have it rent
free because he wasn't able to rent it. That's when we used to collect clothes

“and” go ail around the District, get shoes, dresses, anything that peop]e would

donate. And she took them in there and she had quite a few vo1unteers and you
know when they put them up on hangers and things they looked rather nice.

And you'd be surprised, it was quite pathetic when people would come in without
any soles on their feet, on their shees. And you know, they would take time
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to fit them.

Did you give the clothes away then?

Oh, they'd give them away, yes.

What else did you do there? _

Well, I remember one incident, somebody gave us two or three beautiful evening

-gowns and of course, some of the Tadies that were working there thought they

should never have been donated because they were all hard working people and

" an evening gown wouldn't be .of any use to anybody. So one day a lady did come :

in and said that they were very hard up but she had been invited to a very
‘nice "do" that they had been. acustomed to when her husband was working, but she
didn't have anything to_wear:and wondered if they had anything that was just

a Tittle bit better than just anybodys hand-me-downs. So, the women that
waited on here told her that this was no place to come. She'scolded her for
wanting a fancy dress and I remember Aunt MilTie went out there and said this
was a good chance to get rid of them if it was going to make the lady happy.
Let's be glad. And they got rid of their very fancy beaded dresses and the

- people were very happy. I thought that was a nice attitude.

What year was that then, Mrs. Ramsay, that that got underway?

I can't remember. _ '

Was it already in the '20's?

Oh yes, in the '30's, I think S0, yes. But I think you can Took that up in
some of the records. And I think that nice old tree,'I'm'jumping around, on
Ash Road, that leans over? You know so many stories are written about the -
tree but they are so many miles out and I think that Saanich should preserve
that tree. You know, it slants out and there's a few boards up there. Well in
the early days, you see, the Tod chderen, there was supposed to be seventeen .
of them, they used to be made to sit up-there and shoot dewn the panthers, or
whatever it was that bothered them.

Cougars.

Cougars , I guess, although there were panthers- there too occasionally.
But anyway, after the fields were clipped, the sheep would eat the bits, you

'know, they would Tet them Toose in those fields and these animals would come

after them, the Cougars. And the children had to sit up there with guns to
protect them, and shoot them. It wasn't a playhouse ‘at all, as people think.
Somebody wrote in the paper that some Englishman bought it and-he had it up
there as sort .of a Tittle den, he had easy chairs... which is a lot of nonsense,
cause who would. do that? ' '

This was some time afterwards?
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.R. That was in the paper not too long ago.
A, It was all imaginary.
-R.. Who was it that died not long ago?
J. - Oh, it was Dorothy Mitchell. .
.R. Yes, I believe she wrote that. Well, that was quite far out.
What did your Uncle Tom do then, on the Tod place?
.R. He never did anything as far as I know. OFf course, they used to grow

wheat and oats and things Tlike that you know. But it was in a half hearted
way in those days. Their big farm days were over. '

u.d Then the war interrupted.
D.R Yes, and he was overseas in the war.
Q. Oh, he was overseas? |
D.R. Oh yes, for many years and he was stationed with the army of occupat10n in
‘Germany for some time. He was one of the last to come back.
Q. ~ How many acres did they have then? :
D.R Oh, you'11l have to Took at Ursula‘'s book.
u.d Between two and three hundred, I would gquess.
D.R Yes, I would think so. But'they'owned all down there at Mount Douglas Park,
you know, the waterfront there. The Tod's owned that in the early days.
And the government wanted to know if they WOuld Tike to exchange it or else
the Tod's enquired from the government because it was too far away from the
house, the barns and the fields, to go down there and plow. And there was all
that bit in. between, it belonged to the government. So the Tdd's traded them
- the beach part at Mount Douglas down there for land near their home.
Q. Did you ever remember them growing anything on their place?
D.R. Oh yes, of course they leased it a lot in those days. When Tom was a small

bay and his father was alive, they grew much. But they sold a bit of land
then and they leased quite a bit of it. Lee Die, one of the old time
Chinamen, very well known, he leased about fourteen,acres of vegetables and
there was some other-Chinaman who Teased another forty acres for potatoes'

u.d. There was the one about Henry Whitworth told the story, helping him to put
a pump on those spr1ngs down there the year when we were so short of water
so he could water his vegetable crop.

Q. . Was that the hydraulic pump?

D.R. When they had it going the Chinamen said the policemen were always coming

~ around cause it was the wrong time to water, you weren't al]owed to water,
, but when he showed them about his pump
Q. Was that a Municipal By]aw then?
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Yes, there were certain days you couldn't water.

"It still applied some year later, I'm amazed that this year we are not able

to water every day, so far.

Aren't you? _

Not in Saanich itself, I haven't seen any regulation at least.

On that farm there were many springs. I't was called Mystic Springs Farm.in

. the early days.
~ That's just up the road here.

The Spring Farm, that's right, it was Cadboro Bay Mystic Springs.

Mystic Springs was owned‘by the Tod fémi]y as well?

No. Who owned that? It was in the Sinclair-Finnerty country wasn 't it?

Yes, Sinclair poss1b1y owned it. It's called Sinclair hill isn't it?

Yes. _ '

Sinclair owned quite a lot of land there. They were ear]v holders there.

I was wondering about the people that built on that property?

The Ing11sh s had a Tot to do with it.

Where the spring is out at Tod's farm it must be very wet or they must have
special drainage.

Oh Dorothy, I walked through there when they had the great machinery working
to get the drainage in there and I nearly lost myself down in the mud, because
there were such great big drain.things. And 1 Stepped, it looked dry,and I

“started going down and I practically stated clawing for the other side. There

were mountains of mud. _ ; : B _
Almost Tike quick sand. Well that's when Tod walked all around and when he
found there were springs there he decided to settle . '

Of course this seems to be what starts ail settlements doesn't it?

How was the water up where you were staying, at Tom Tod's?

Well they had a well down there, but you didn't have to go very deep for the
well, The house was quite a distance from a spring.

Do you remember how deep the well was? .

It was about fifty or sixty feet. But there was some of them up in Gordon
Head you know, that were quite deep, weren't they?

Oh, the Dunnetts. Of course, Dorothy, down on our farm we had the well and
there was the big tall tower house, you know, and of course that house, when
Mr. Ormond had extended our old Dean house, down there, he had plumbing put
in. There wasn't there in 1912, there were only two or three houses in
Gordon Head that had running water and plumbing, and of course, Mr. Ormond,

.coming in with money, had built this and a windmill. But when the wind didn't
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blow, we would have to pump the water up to that tower and when you turned
the thing over so the water didn't come up the spout, but instead went up
the tower, it was hard work.

Didn't you have a motor or anything on it?

We never had a motor.

Oh, we always did. _ |

Well, that was of course later, Dorothy, when that house of the Tommy Tods
was built. ' _ .

That was their summer home down there, really and truly. They finished it
off nicely. o _
That's where you used to go and stay, at their summer home, is that correct?
Well it was their permanent home when I was there. But we were the'on1y

'V-peop1e down -in that valley, yes.

Mileva Tod used to work qu1te hard in the Gordon Head Commun1ty to bring
in eIectr1c1ty

Oh yes, she did. _

How did she go about that? Do you remember that? Were you still driving
her around at that time? ' |

Oh yes. But she was such a quiet timid Tittle thing you would never th1nk

she would open her mouth anywhere.
Very gentle, wasn't she?

Yes. Well it was Mr. Grant, you know, Jimmy'Grant the father, he was very

progressive too, and they used to sit there and chat about how they could

- get electricity in Gordon Head. And I used to listen to them. And I

remember her going into the B.C. Electric and - they wouldn't Tisten to her
at all, the farmers go to bed with the chickens, you know, there wou]dn t
be any Tlight bill hardly. And she pointed out where they were wrong, they
got up at five or six in the morning to milk the cows and they would use
twice the amount of e]ectr1c1ty

Before the city ever got up. _

Yes. And she won in the end, they put electricity in.  -You know, everything
was done very quietly,

She was a very clever woman.

She could accomplish a lot without having'any arguments with everybody.

So she just lobbied with the B.C. Electric Company, rather than signing
petitions.

Oh now, she didn't bother with that. And then.of course .the te]ephone came
along too. That was a wonderful thlng for Gordon Head. I always remember
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once when she was wanting to do some business, the Telephone Company was
advertising you know "Do your business by phone". She went on to speak
about having the phone moved or something to another room and she phoned-
the telephone company and they said they didn't do business on the
telephone. So she really told them, the man was quite ashamed when she
pointed it out. . o '

They needed a tape recorder that time.

But Ursula remembers everything, I think, don't you? 7

Dorothy, I'm indebted to you for so many 1ittle things_that I have.
Well I Tived a little different Tife to what you did, maybe. In a way
because I was Tittle being brought up with grown upé. You know, we'd go
and visit old timers and things like that, whereas you children would be
in bed. Since I was the driver we went everywhere and did everything. -
Where did you used to go and who did younvisit? : o

Oh, I think she was very friendly with the Pooleys, and you know mapy of
those people in those days, the early days, and the Helmckens. This
Helmcken now in the Archives in Victoria, he was just a boy you see.when I
was a gir1. We used to go down and visit with his father, you know,the
Doctor. And you.know,'game'and everything was so plentiful in those days,
the pheasants eating your peas and digging up your .corn and I used to always
be out shooting birds you know.

For the dinner table? _

Oh yes, and we'd take them to Doctor Helmcken and different friends, it
would be a treat for them. But the Game Warden said he'd give anybody a
reward if they would catch me shooting out of season but I guess I was
lucky. One of the Tods, I guess I'm thinking of Charlie, he traveled a

‘lot. He was a seaman, a Sea Captain, and he was quite a hunter and he

used to teach me, you know, all sorts of bad tricks. So I used to go out
there and have my gun in the bush, maybe Mount Douglas Park, and when the
birds used to come out, you know, about supper time, I would shoot them
from the bush and go back and pick. them up the next day when it got dark.
Everybody 1n:tdwn.had birds, Shandleys, later Judge Shandley, and many
people Tike that. But it was such a treat for them. And then I used to
take the gun apart, quickly if I heard any voices or anything and I would
put them under this stump and some of it behind this tree, and I remember

the Game Warden came to me, he must have been quite close, he called out to

me before he got really close, and asked me which way I was shooting. I
just took the gun apart so quickly then and ditched it here and there and
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everywhere else and so we came face to face and I said "I didn*t hear

anybody shooting".

How old would. you be.at that time, Mrs. Ramsay?

Oh I forget, I did it for so many years. I guess I was eleven or twelve, or
sixteen or so. I got fourteen quayle with one shot once. And I was quite a
Tittle kid then. | .

That was certainly a prize. How did they store food at that time? Did you
Just give it away?

Well we had,a very good cellar that was dug down deep and we. had an jce cream--
well when refrigeratbrs first came out. It was a ‘round metal. one and its up
in the museum now. And they would bring:the ice out from town. But before
that we just had a.very cold cellar, you know, damp and cold.

I was up in the museum one day about a year or so ago, two years ago I guess
and there was this round refrigerator of ours, there was only about two in
town. I think Aunt Millie bought it from Plimleys, that sold cars, I'm not
sure but they sold bicyles-and.all sorts of th1ngs

Tom Plimley had the first car up in the Sidney area.

Yes, I remember them quite well. _‘ _

So.you went out Sidney way quite a bit too?

Well they had it on Yates Street when I first knew ‘them, when I was littie.
And T went into the museum-this day and- ‘there were some people around ‘Tooking
at different things that had just been brought in and I had some fr1end with
me, some out-of-town visitors. And I spotted our old, we called it the “white
frost" and I said "Well there's our "white frost". And you know, your voice
carries and two or three people looked and the man who is the attendant said
"Do you know anything about this thing?" and 1 said "Yeé, we had it for years."
It was a round one, you turned the shelves around. He said "How about
telling us something about it?". He didn't know it was a refrigerator,
And.thére they had it at the museum and didn't know what it was?

Well it had just come in you know. But it was the one that we had in the

- basement.

Did you keep cows or chickens?

. ;Oh yes and. there used to be an old Chinaman who lived on the property, in fact

there were two of them.

What were their names?

Kee and the other one was K1m, the young one.
Kee and Kum?

.. They always had a cow and a plough horse, old Kate. Mr. Houlihan finally

inherited Kate when we gave the farm up. Then there were four -or five ride
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horses, we used to do a:lot of riding.

-That's when you weren't driving the car.

We always seemed to be busy and doing something you know. Collecting or
donating. | ' '
Where did you go to get gas for the car?

. Well that was another thing. There was no gas stations in those days so we

had the great big tank in the yard and you filled it from a spout. An
enormous big thing and you put it in the car. Cause there was no gas stations

" then.. And changing tires was simply something. I was so 1ittle for my age
‘and "those tires had seventy-two pounds of air. I don't know what they have

now. _
About thirty-three.

And it was really hard work changing those and I used to do it and nobody
seemed to be able to he1p.me. They got in my way. But you know when you
Took back and see the things that you did you know. ..

Did you think you were unusual at that time?

Oh no! : _

People didn't self analyse so much in those days.

No, they didn't. You just got ready, went to town., I don't think we were
S0 conscious about ‘what we wore as they are now, of course ue all had a
pretty dress for a dance and things 1ike that. '

I was in the Library up in the University the other day and there wWas an
information centre with various sub. headings as to what you wanted and you
know there was a section called anxiety management We didn't have time
enough to think about ourselves.

We always seemed to be enjoying ourselves but I don't think we were put on.
it was more natural in those days.

Do you remember going out to the Gordon Head Hall?

Ch we practically Tived there. That's where we had dances all the time and

you know, the Red Cross. But they moved that Hall. Why did they move it
‘Ursula, do you remember? '

Well it was because...it was on the corner there by Mr. Salsbury. .1t was when

:Mr Salsbury retired from the C.P. R., T think it was Dorothy, bought that

house, it was the Camerons and there was this piece cut out to the corner and

‘I don't know what happened altogether, someone said that 1t was rather noisy

up there and he didn‘t appreciate very much the noise and consequently..
you know, Mr. McMullen, Colonel McMullen, paid for having that moved from there
down. He was a friend of Salsburys and someone suggested to me that it was

practically an act of fr1endsh1p Jjust to get a little peace and quiet.
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But that piece of land belonged with that piece of property.

Well Mr, Grant gave that, didn‘t he?

Yes. And that would have been part of Homewpod Grant's first property you see.
So it sort of tided the thing out, but now you see it is cut up in so many pieces.
Well, you know in those days there was always something going on, you know, a
teé for the Red Cross,.a dance or something. When they used to give the dances
you know, people would bring their children and make them comfortable on a
bench with a pillow, a blanket and things. And I remember I used to go and
collect a lot of these old, old people because. they seemed to have so much fun
at a dance and I seemed to enjoy doing that. I was always carting old people.
Who was the Tlady who Tived just down below the Hall? '

Mrs. Woods.

Yes, Mrs. Woods. I used to even gd down and get her and you know she was -very

old.

Do you remember Grannie Grant?

That's the mother of W.C. and Mrs. Watson and so on.

I don't remember her, do you? o

She 1ived in the Tittle house down below the Williamson's store. That was
Grannie Grant's house. I think it is still standing, only much modernized now.
Down on Tower Tyndall. _

And-I think Mrs. Woods had a son -that was very high in the American Navy. And

‘you know that poor Tittle house got so run down and he used to come there with

all his gold braids.
But you know,. I often think about. when we talk about these people being so
terribly old you know, it's horrible to really realize that we are just as old.

- When you think of the age of their. children and so on.

But that hall was really used and they used to use it on Sundays for Church. And
I remember when we had a dance we had to haul all. the benches out and we had to.
take -them back in after the dance.was' over, which was hard work.

Dorothy, I don't know if ‘anyone has ‘a plcture but I understand there was a
Tittle turret over that front vestibule. that was supposed. to indicate that it

was for church purposes too, you know, the ]1ttle entry. But I have never heard
of it being photographed.

I've never seen anything or heard of it. _

Someone told me that that was part of the first design.

I don't think it had changed at all until it became a Jam factory. But you

know, c]eaning.the 1amps and everything,it was quite an event.
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But, you remember, we won't mention any names, but there was this man who was
mentally inflicted, who, after they had locked that door he used to get up
there on.moonlight nights and be banging away with an ax at the padlock saying
‘that it was supposed to be a community hatl and no one had any right to keep it
Tocked. _ B

That was true. It was a community hall.
-1 can remember him shouting and so forth.

I can remember after picnicing down in Mount Douglas. Park, all the young people

- decided we would go up and have a dance at the hall, somebody brought their

accordian, you know, and the door was unlocked and you could just go in and use
it. But you had to put the benches back and ciean the lamps, that was the big
problem.

Mrs. Jupp, I remember somewhere along the line, that you had a fe]]ow called
Navick work1ng for you, for your father? '
Mattick. That was Mr. Mattick who has the big place, at 1east he's now sold it,
out at .Cordova Bay Yes, he came there when he was about sixteen. Bil1 Mattick.
You know him, Dorothy, he worked there at our place. He was the chap that lost
~an arm in the threshing machine, part of one arm, when he was about_four.

Yes, one of the Todd boys did too. '

Yes, that's right, Donald wasn't. it?

Yes, Donald.
That was one of Tommy's brothers?

‘Yes.There were so many, seventeen children,

How could you ever keep track? _ ,

Well, they.said they couldn't.  Charlie said, he -was one of the oldest ones,
that he never did get to khow his Tittle sisters and brothers cause he went
‘off sailing and to do things, .and he always used to say that he knew me. better
than he knew his real sisters.

Have you seen this old Bible yet, that they talk about, with all the lists of

-children. You know, the one that the Griffins had, ‘got it from June did you?

Where is it now?

- Well, either June has it or her daughter Sharon has it.

Is that so. Is she still Tiving there?
She lives on Nancy Hanks Road.

You should go and visit her. Its worth- Took1ng at, I think

-

And that dates all the way back to James and John?

Yes, Ursula, you'll knqw how far it goes back.
The last two names are written in by a child. You can see the handwriting.
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They- got it when they were registered, they were registered two or three at a time,
do you remember? They had children so often.

At any rate, they were all married before any of them_arrived, which wasn't a}ways
so common. In the old days, was. it? You know, you'd see ]ists.of baptisms and

the marriage at the same time. But there was no clergyman here to marry then, in

any case.
50, you went ahead and got on with it, _
Yes, and the children worked so hard in those days, it was terrible. And they

used to give them... old Mr. Todd was awfully hard on all the children. He'd time
them and give them time to get to school, but they had to run all the way or they'd
be.late And when they used to.-come home .from school he'd time them, they had so
much work to do, .and if they were a few minutes late if they didn't run all the
way, he'd punch them. You put in your book didn't you, about one of the g1r}s

‘they all had jobs and one of them was . to sew on all the buttons, and because she

didn't .get home, she was Five or ten minutes late, she couldn®t go to the Christmas
tree dance. That's all they did, the old original times, they never went anywhere

- else. O0h, Char11e used to have to drive his mother about once a month to visit

Lady Douglas.
That was quite an occasion.

Yes, I suppose it was.

But I think Dorothy, this was a later time, a big jump in time from them, but in
a ways in my time too, this at-home day ‘that the women had regularly the second
Wednesday or third Tuesday, those were very dignified, ‘

Oh they were. VYes.

What was a typical "at-home"jday?- Te11wme.Whatthe day started out with. Did you ge

up -and polish and bustle?

Oh yes, and cooked and baked.,

Oh it was lovely, the food did taste beaut1fu1

Yes, and there was no inviting because everybody knew your day was the second

"Thursday in the month.

We didn't have printed visiting cards.
It was Jjust understood?
Yes, that everybody would arrive - that day for tea.

* And what time did they used to come around then?
-Oh, three or four.

And who. would come?

-0h all your friends.

Do you remember some of the people that would come through then?
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I can just remember the fact.of you know, the sort of graciousness, and you know,

of something really happening. Every thing had-to be just so.

Everyone was just on their best and everything was served so beautiful too, in thoée
days. Hats and gloves.

Did the children pour the tea?

Oh n¢, .no children. It wasn't for children. It was, you know, real social.

“Just the ladies.

The Women's Institute, when your mother .used to be a director of thaf,-what was
its function at that time? I understood from ear]iér days that they used to
gather and share ideas. '

That's fight. And making rugs. The Government used to send people out too, to
teach people how to preserve fruit and a11_$orts of things. They learned a lot
there. 1 remember they had an evening "do". They sent someone out who was going
to give a talk, the government man. And of course this was for -the men too; so
the men attended and the hall was crowded. And this man got up and it was a _
discussion on teaching how to graft, you know, trees. Well I burst out laughing,
a government man was going to teach them how to graft. I remember I could not.

. stop and I was so ashamed and my aunt was so ashamed of me I think she wanted to

push me under the seat. But you know; it's funny how when you can't laugh, but
the man nodded at me and said " I get your point" and I was away down the hall.

So he saw what I was laughing at and he didn't seem to mind at all, but to teach
people how to graft! '

When that's been the work of most of the pioneers in that area.

Who wouldn't have survived without grafting. Later on, though, I think there came
to be more of a sort of a criss cross of ideas between government departments

and the practising farmer. Because I can remember: when the Experimental Farm

was out there, they would be coming in to our farm getting‘my father to try out
experiments or seeing what he had to'say_about things and so on, as they)were
doing at Tots of other farms too, 1 expect. _ '
They came around,‘I think, with the British Soveréign strawberry in 1920.

That wasn't a good keeper was it, the British Sovereign?

Well it had a good flavour, but I can't remember it from that point of view.
And yet it did displace the old McGoon, Paxton and Sharpless. The Paxton was
such a ‘rich smelling, remember that purply Took it had? Perhaps the Royal Sovereign,
was it Royal Sovereign or British?

British.

Yes, perhaps it was better for those loads that they sent to the Prairies or
someth1ng like that.

we11 1f it wasn t a-good keeper though, it would have probab]y been the McGoon
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that they would use.

There must have been something that made it preferable, because it certainly
d1sp1aced the others pretty well.

Now it is almost impossible to find a British'Sovereign berry.

My Saanich has changed hasn't it? You'd hardly know it was the same place.
You know we used to go out to Turgoose's, the Turgoose farm

Who was Tiving at the farm then?

Oh I. think old Mrs. Turgoose was alive when.I was ]1tt1e, and there was Fred

Turgoose and I think he had a couple of married sisters.

Is that still within what is still called Saanich?

R.  And then there was the Brooks, you know about the Brooks farm. He married one
- of the Turgoose girls. Johnny Brooks, he was quite famous.

Was that Emma Turgoose? When you were there? Or would that'be one of her
daughters?

I don't remember her name. She wou]d be as o]d as my aunt wou1d be.

She would -have been Emma Pope. :

Fred Turgoose lived up here in the old Todd house for some t1me.‘ Did you know?

-I thought that was very interesting.

No, I didn't.
I wonder what they are doing with: the old Todd house, have you heard anyth1ng?
I was on the committee for that.

.~ Oh, the John Todd house, down here., No, it seems like it's gone to sleep for

the time being.

Well I gave the museum two handmade dressers, you know, that were made for the
Todds, well when they had seventeen children, They had to make their own
furniture and everything. And I gave them, .a couple of years ago, to the museum.
I. used to have them in my room when I was a child.

At the Todd place?

Yes, they are all hand done.

Tom Todd was the youngest son? “What was he 1ike? How do you remember him?

Yes. Well, he was .very nice, very pleasant, very good Tooking. I think all the.
Todd were. They were all very well mannered. |
Tall boys weren't. they? o o

. - Oh yes, six. foot two or threé all of them. There was one, Frank, that was

Six foot'seven I remembeér the first time he came inand.I had a girl friend
staying with me, and you know, he almost hit the top of the doors when he came

through. He had to put his head under and she sa1d to me "I wonder what the
weather is Tike up there.”
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k\w// Q. You don't remember him working on the land at all?
D.R. Not very much, as.I said, they had most of it before the war and leased it out.
He grew some oats and things for the horses we had there.
Q. ) S0 he.was a gentleman farmer?
D.R. Yes, that's right.
. And most of the rest of the land was leased out?
D.R. Yes, or sold. |
Q. Besides the rumrunners in the Bay do you remember any'of:the native people
around at that time? Did you use to buy fish from them?
D.R. .No, they never came out that far. But I think in the early days, down at
Mount Douglas Park, -the Indians used to come across from James.Island and places
- .and. Tand there and walk into town.  And they used to walk past the Todd farm,
Teave their canoes down there. They always dreaded them coming home because
-they might stay-in town for a day or two and because they were always so drunk
‘you know, and they would. burn down barns and :do anything. S$o Tedd, with all his .
many children, he sat them at the windews with guns.  See, all the children had |
,fﬁé. gUns because they hunted pheasant. Until they had gone by and you could hear
) ~ them yelling and shouting and drunk: And its said old man Todd used to come

around and give each one a kick once in awhile and make sure they hadn't gone to

sleep,
Q. What do.you remember about stories.about Mr. Todd's wife?
D.R. The old Mr. Todd you mean?
Q. Yes. '

D.R. Well I think she, poor dear, just worked herself to deafh.

Q. Well with seventeen children,... ,

D.R. -Yes, and you know, I don't think she even got to know her neighbours. She had

to milk the cows and do the chickens because the men were out in-the field, the
boys and children, girls too, they had to work very hard. ‘They had to put in
hours before they went to school. And afterward. '

U.J. MWere there Ind1ans working around there in your time Dorothy? -

D.R.. No, there were a few on Shelbourne Street, you know when. they were putting
Shelbourne through. And I think another thing, a family that worked on
Shelbourne Street with their teams of horses, that.was the McMorrans. T don't

/’““w . they have ever been ‘mentioned, have they? '

\__/ Q. Where did they come from? _ | |

D.R. Well they came from Cedar Hill there. . But you know McMorrans Store thats out
at Cordova Bay, if you went‘oht there they could tell you many old time stories.
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- sorts of things.

You had quite .a good tour then, as a young girl, -through Gordon Head and down
Cedar Hill way. You must have been able to bring.a lot of news back and forth.
Well I guess we all met so often that we, you know, most people got the news
spread quickly. Especially with the war, when you were all meeting for things.
You know, they seemed to know everything that was going on. Especially when you '
had about five people on your party line, I think eVerybody did. And then they
used to...what they used to do, you know there was a round handle on the phone
and- the phone for the neighbour would ring in your house so you would know
which neighbour it was for. And often they would get as many as five on the
1ine, éo we could all talk at once about a dance or some arrangement we would
want to make.

A conference call.

. Yes, but you can't do that today.

No, now you have to pay double the price for anything 1ike that. You had a

real advantage then. Let's think about some of ‘the advantages of the early days
to Gordon Head. - Would you think there would be more of an advantage of Tiving

in the early days than the present. '

Oh abso1ute1y. I mean now its nothing but living in town.  The houses are close
together and T think all the pretty spots are closed in. You can't see them. Oh
yes, there‘is no comparison.  And some of these houses, Took to me like they

~-are built on six inchaéof'square"land."You.know the farmers of that part that

I sold down.on Shelbourne Street, have you been out there and.seen the houses?

~ They could shake hands. I think it's such,aﬁpity, it was just all open country.

I think its a great pity that they've let the lots get so small. That ten

_ thousand was bad enough, and-then the eight thousand four hundred and now its

down to six thousand.
What's that?

-Square feet for a lot. In some parts, I mean. Its a beautiful district. Mind -

you, I think its the airyness of Gordon Head.
I think we did more for others in those days. You know, somebody would say

~Mrs. So.and So is sick and you'd pick her up and ‘take her over to see Mrs. So

and So, that would. 1ike to have her for tea. You know, it seemed to me that
I was always carting people.
I remember. the 1918 flu. Of.course my .mother was dead. by this time, but I

remember how:very kind all the people were around were, they were bringing all

Yes and do you remember the deep snow? That was really something wasn't it?
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It was the deepest snow we've ever had recorded here.

Yes. . _ |

Where were you at that time? _

We were 1iving out there. The drifts were so high that I .think our dining
room window... when you got up.in the morning you couldn't see out of it.
It was days before it melted.

By this time you had gone to Tive full time with the Todds?

Well they lived there all the time, I was there most of the time. I think

those were the good old days, as I call them. Everybody my age calied it the
"good old days”.

It seems to be a unamimous opinion.

I think evekybody knew. everybody and they were more thoughtful, kinder. I think
There weren't so many people there either. Arid you were more. dependent upon

one another? _

No, I don't think so. But if you heard somebody‘é‘eow was STCk you've have
Tommy Todd running.up to see if he could help or visa versa.

Was Tom sort of the local vet then?

No.

That was old Dr. Ewen -that used to come out from town,. that was the Vet wasn't it
Ch yes, T remember him. _ | '
And the blacksmith used to come out from town and shoe ‘the horses. “And somebody,
maybe the butcher, killed the pigs and so on.” I come in at a little later time

~than you, Dorothy; and a few.years in ch1]dhood makes quite a lot of change.
Its surprising.
- Especially at that'time.when so many things were happening.
. But I think when the war was on, that first War, I never knew of any group that
- worked so hard, I never heard of any. They just went into it who]e,hearted1y.

It was the good leadership we had. But I think Mrs. Todd was such an excellent
leader in the first war, and Mrs. Mitchell, in the second. ' She was very

- competent. And,-like Mrs. Todd@ was able to do 1t.so quietly.
- Yes, and everybody seemed to like them too. There was no probiems in trying

to persuade anybody. When Mrs. Todd got the empty store for the Red Cross,
everybody seemed to want to help.

You still called the Saanich Welfare Society still under the auspices of the
Red Cross then? | ' | '
No, it was called. the Friendly Help.

It was called the Friendly Help. Where did she get that idea?

Well there's been one in Victoria for years and years, “you know, and I th1nk
she just spread it out to Saanich. :
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~ And she knew about that. Did she get any help from Friendly Helpers in

Victoria.

No. We got volunteers from Saanich. There was plenty of them you know. People
used to come and spend the whole day. Some only half a day.

Did people think of that as their sort of duty?

Seemed to. And they seemed to enjoy it. If you weren't in there working at
some patriotic thing .you sort of felt left out yourseTf.

Part of things, that's right. Mind you, theres more-of a variety of thfngs to
do in Gordon Head now, Dorothy. But of course its not nearly as few. 7

No, I went out there one day and somebody asked me if I knew Gordon Head at all.
Everybody went to everything, didn't they? '

It's nice that there is still the little Gordon Head Store there

Yes. Who has it now?

Oh, there ‘is a couple there, a.Chinese man and a FrenchrCanadian,wife. It's
quite an interesting couple there. They have eight children too.

Well is the store en]arged,'ft must be?

Yes, its been enlarged quite a bit.

Then it was the Oliphants there.and the Pearsons. _
Dorothy, who was that man; not Mr. Atlas, but you know that was out there for
one summer. This was one thing that was never put down I think. It was down
there your way, on that slope, near ‘the Pearsons. A great health man. You
know -he was one of these men you see pictures of in the advertisements.

Sort of a muscle man?
. Yes, sort of a muscle man. I mean nationally and internationally famous.' He

was -only there for a short time. Dorothy, I had a Tetter written to me since
the book was published by a Mr. Blake who had the seed farm there at the
corner of Ash Road and Torquay, you remember and he was the one who married..
Pollock. '

Yes, Pollock,...oh no, am I mixing him up with Holroyd? Oh no, this was Blake,
and he was married up at the top of Mt. Douglas at daybreak, you know. They

went up by herseback part Way'or_someﬁhing.‘-And he wrote me a very long

Tetter quite recently. He's Tiving over in the Fraser Valley, still... well

he must be getting on to eighty.. but still doing seedsand so on.: But how they
went up there with the sun coming up there with the sun coming up behind the -
San Juans and. shining across the straits. and howrthey had their wedding service.

‘What a Tovely thing.

Did you used to swim in the Bay.
Oh yes, we always swam right there in the water..
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I was in swimming last week.

It was cold out there but we didn't notice it in those days. We just got in
there and swam, And, you remember we had the old canoe, that old dug out
canoe that belonged to the Todds. '

The Jim Todds. -

Yes, of course that was just left when the house sold. We ‘had some pictures
of-that too. I've got boxes and boxes of pictures.. I -don‘t know what to do

~ with them.  Did I give you that picture?

Yes, we should take those and have them copied for the Archives. Those are
fabulous. The picture of Mileva by the first Cadillac car. Tell me about that,

- I'd Tike to know. When you first got into that car did you have any idea of

how to operate it at all?. Or did you just get in and say "Now this is it".

No, Tom, Uncle Tom operated it. It was their car really and he was the driver.
But of course I think just w1th.riding:in the car I got so I could back it out
of the garage, run up to the store for messages in no time. 'It didn't seem to
me that there was any teaching to it. L
This large gas tank that you use to keep at the house How did you get that
one filled? : -

I th1nk they used to bring it out. ‘I-don't know if someone delivered it or

Cif they delivered it themselves. Went in and bought these large tanks.

Forty five gallon tanks most Tikely.

Oh. I think more than that. They seemed to be enormous. But you know those
cars used a lot of car.in those days.

This is Mrs. Hawkay in ene of these pictures isn't it Dorothy?

Yes, you see it on the back. That's nice of her.

It's a_funny thing, this is the sister of Rober Scott.that I was speaking of

on the way in. I Iooked up.all sorts of directories and everything and I‘ve
never been able to find her name as Mrs. Hawkay but I've never been quite
sure of the way it was spelled.

But wasn't Hawkay one of the teachers at Gordon Head School? Mr. Hawkay when

. James Grant went to schooi? He remembers him.

She never taught.

No, no. Not Mrs, but Mr, Hawkay

Did he. Well that might be so.

Well I think he was one of the first teachers when James Grant went to school
and that wasn't until '96. _

He disappeared or something. It was always a mystery. Nobody ever talked or
asked Mrs. Hawkay about her husband.
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Well he went back to live in the States and she didn't want to go down there.
So she stayed.

She stayed with her brother and her brother never married his love.

She was a very nice person, Mrs. Hawkay.

That was one of the Tadjes you used to pick up then?

Oh yes, 1 used to take her to town, pick her up on the way home. She was
very interested in the young people. She seemed to enjoy them. I think
young people were veryvkind. and thoughtfdl of old people inithose days. .
There was no generation gap.

- There wasn't time for that. _ _
. "No. T mean if old Mr. .So and So wanted . you to dance and yOU'wanted to dance

with the boy you hoped would ask you, you Just got-up and- danced with him and

- fun just the same. They were all good dancers - Everybody had so much fun.
Do you remember Peter Merriman playing music at the hall?

No.  We used to have people by the name of Hunts come up. Played for the
Red Cross.
It would be about the time the ha11 opened in '98.when Pete Merriman would have

* been there.
.- WE used to have the Hunt family. They were very patriotic. The mother played

the piano and the father the violin. They were a very musical family and they
charged just the large sum of five dollars.

For the whole evening?

Oh yes. 1 used to.go and get them and br1ng them out and bring them back

‘again. Very nice people
‘Well Mrs. Ramsay, we are coming to the end of our tape now. Are there any -

other special stories you would 1ike to tell us now?

. No. I won't think of them I suppose until after you' ve gone.

Well, you can call me up.and we'll try again.
Yes, but it's too bad, I mean there should be more about the Todds and the

‘Todd house. Don't you think there should?
You mean the John Todd house?

Yes. And the Bowker family. You know, I mean to say that was mingled up
with Saanich wasn't it?

Where are the Bowker family from?

Well Bowker married that old Todd's or1g1na1 grandfather, he married the
daughter. Johnny Bowker did. So the father gave him quite a section of his
property.that he owned. | |
In Cadboro Bay?

.- Right here.
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Oh I had thought it was the Bowker, Todd and McNeill that married the three

- 'Macaulay. daughters. I'm wrong there then? No. I've got mixed up, have 1?

McNeill married ... this one, Johnny Bowker, married.Todds daughter.

~ Do you remember which one? I mean out of that whole troup?
.- No, I can't remember. .I think I was ladylike and called her Mrs. Bowker when

I was little. I think the daughter was Anita and I used to be friendly with
her. But this was a big heap of rock that they didn't use for growing
anything and this was where a slaughter house used to be.

What did they s]aughter here? Just everything?

Yes, I suppose. Now this is so built up. There used to be a row of poplar
trees, do you remember Ursula, dowh from the old Todd house? Down the driveway?
Yes. : _

Well they are all gone. It's really a shame.

And there is only one or two pear trees left. But they have protected that.
The family of the famous French pears.

Yes. -

Are those the ones?

Well these are the ones down at the corner of Shelbourne and Kenmore, that
were planted in 1858 or someth1ng like that. That word French pears is new
to me. _ ' -
They were supposed to be a cutting from a French pear tree.

There was. one pear tree out there, that LaRitz had just made famous. A great

big pear. I can't remember what the name of it was. Maybe it's still out
there at our place. You know out there by Cedar Hill where we used to go in.
Oh yes. I don't know how much that's cut up that field there now, Dorothy
Oh its all built up now.

Where was that? Cedar Hi1l and what?

Shelbourne is at the other side of it.

And that was part of the Todd place as well?

AT1 that was. They all gave the land along it. It ran from Cedar Hil1l, well

“beyond, from Mount Douglas Park way back there way down to the beach.
~Well thank you very much Mrs. Ramsay. This has been delightful, and Mrs.

Jupp of course.
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NS Q. Today is August 19th, 1977 and I am here speaking with Mrs. Ursula Jupp.
" Mrs. Jupp, last time we visited together we missed out, I think, on some
very important details on your father's particfpation.in'this community. And
~also, I think we've missed out on you too a Tittle bit. So we'll have a
chance to review some of those things today. After Mr. Beattie brought you
up to this first sixtenn acres that Mr. Ormond leased to you where did you
get started'then. Was there a house that you came to? -
U.J. Oh yes. The house you see had been made over from the old Dean house by
- Mr. Ormond in 1906 and so it was really a very modern house for Gordon Head.
And I think I told you that we actually had running water and plumbing and
all the things, and hot water. And there was the windmill out there that
pumped the water up to the tower house. Of course when the wind didn't blow
you had to turn the lever and pump it up by hand up there, and that wasn't
simple. But, at any rate, it was a marve]ous]y‘comfortable house to comé to
after our 1ittle Alberta home. | 7
Q. That's right, you were in Colman, Alberta, right. A Tittle bit cold and
— difficult. |

_______ ,) U.J. Oh I remember the marvel of the fiﬁst morning and turning the tap on and
| finding warm water came out of the tap ~First thing in the morning, you
kKnow.

Q. Was it warm because it had come throught the stove?
U.Jd. Yes and there would be the tank.

Q. Coppér coil through the stove?
U.J. Well I don't know if it would be copper or not, but still it was a great b1g
tank there.

Q. Oh that's fantastic. Hot and cold water in Gordon Head.

U.d.- There were a few other houses but not many at that time. You see, it wasn't
until 1921 that the main water system came through. It was just pump, and you
got your bucket of water.

Q. "On ‘that s1xteen acres there..we talked before and you said it was c]eared but

- was there anything planted on it at that time?
“U.Jd. Yes, there were one or two orchards on jt. Gordon Head doesn't ever seem to-

. have been notable for its orchards. A few acres of orchard. That land was

(jff\ o ‘all cleared and also there was a chickenhouse there for some hundreds of

S chickens which seemed to be quite a lot at that time.. But, I think perhaps
Mr. Beattie had built those, I don't know. | '

Q. There were no chickens in it that you remember?
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U.d.

U.d.

u.J.

- U.d.

u.d.

Yes there were chickens. When I came home from school I had to water the
chickens and there was one nasty old rooster that used to pyck my bare legs.
I used to dread having to go in. You put the water in five gallon Kerosene
cans upside down, with the tap at the bottom you know.

Did you piék the eggs up then?

Yes. :

And where did they go?

They must have just gone to the store at Gordon Head. Somehow...this can't
have lasted for so very long. I haven't too. clear a memofy on that. But at

.. any rate, the strawberries were a]ready we11 started in Gordon Head, really

then.
But were ‘they on this particular property?

.- Oh yes, some of it. Mind you, you could only grow;them for ‘three yeati;and
-then you had to move to another piece of land and let that 1ie or put/another

. €rop,. a.cover crop'or"1ike that. Potatoes or, of course at times, _
cauliflower and green stuff and so on, “because the soil was good. But then,

I think as I've said in the book, my father sent for these daffodil bu]bs and

~ in-the course of time we got thé’change aﬂd.the whole district really.

Your father was the very first man to commerc1a11y grow daffodils in Gordon
Head. _ |

And shipped them. I think the big thing was the fact of shipping them
across water and across over the mountains to the who]e population, the
bigger towns you know.

To Tatteralls in Calgary.  Your father was a very community minded man.
Did your mother participate very much in the community? '

| No. . You see, my mother probably....she was taken i1l three years after_we

were here. Besides which, you see, in those days when you have made two 7
moves, we had moved to Alberta and then to here, you used up a lot of your

~ finances. Everybody wasinrking on the land.- After.my mother died and my

father was'in his forties, and at that same time the McNaughton fami]y'moved
to Gordon Head and Mrs. McNaughton was a woman of wide vision. Had done a

ot of public work in Vancouver and I think she fecognized in my father

someone who could have his time used up, who was very active athletically and
so on. And so, consequently from that, came the Gordon Head Athletic Club
and swimming lessons and my father, and later on Mr. Pearson, used to...

So that would be after your mothers death in 1917.

. ;Yes; it would be from '17 on then. And of course when we got into the '20's

I expect that the flowers were getting busy.  But by the way, we are 6mitting
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U.Jd.

U.d.

U.Jd.

the Sea Cadets that my father had and that used to meet at our house. In that,
there is a big old barn on the corner of Fernd§1e Road there, with very big
beams at the top, you could see the chalk pa##s

Whose barn would that be? -

Well that barn was built in 1896 and I think it was Edgar Vantreight that

told me. It was this Mr. Ewing that built that. But at any rate, my father

‘was very athletic and there was this big rope hanging down from the beams. And

this was one of the things the boys had to do, was climb up this rope and so on.

- And I think it made them very sports minded. And there are people who speak.

of the good that my fathers many interests and activities did.. I:don't like
to sound boastful.
S0 Mrs. McNaughton then, did they form an association together, your father

~and Mrs. McNaughton?

Well, my father was President and Mrs. McNaughton was secfetary; ‘And T
was showing you that old minute book that my brother-in-law discovered, in
perhaps pulling down that old barn there, and in it is the notice they sent

~out for the first meeting. It says, I think it is right inside the front

cover, it says "At exactly 8 o'clock" - my father was very precise about the |
time and. I think that iﬁ, again I sound. Tike one of these annoying people
that one of those things that don't make Englishmen apply, but at any rate

he found that meetings and so on were very-frequehtTy late in getting started
whereas in his youth and homeland he'd been used to them be1ng precisely on
time. So its rather amusing to see 'that "exactly 8 o'clock".

And George Watson who was at that time School Trustee, was instrumental in

‘having approval of tenn1s courts being built on the school grounds.

Yes, on the school grounds. This was.the extra half acre that was bought
when the new. two-roomed school was built and they knew they were going to

need larger grounds too. 2he

And then the school grounds were probab]y used more extensively than befere
for community recreation.

I'm wondering. Yes, there was also this field at'the'corner'of Kenmore and
‘Tyndall that Mr. Pither, Luke Pither, who was also benefactor of the

neighbourhood, gave for use for sports and.so on. 1 gather, I would say, as
far as sports were concerned it was more outside there‘in that field of Mr.
Pithers. But then Tater on the Gordon Head Athletic Club also . had moved when
the new school was. built. Later on the old one-roomed school of 1891 was
moved to the back and.the Gordon Head Athletic Club was instrumental in
getting that made into a gymnasium with a sawdust floor, you know, and rings




Jupp,

c o o
Lot

Fan)

Ursula . LA,

hanging and ropes and so on.

Mostly gymnastics then would take place there.
Gymnastics, oh yes.

And track would be outside?

. 1 don't remember reatly, anything: much in the way of track. But I'm sure

that snapshot of there being races down at that football field, so we d1d have.

Your father coached the teams then. ‘
. Well he certainly put the sort of spirit into them and now Grant Lindquist

I think was another great helper in that. A very friendly, outgoing, kindly
chap. o

Was there a PTA Association at that time?

I don't remember any...No, oh no.

~ Definitely not then. Not anything that would even be vaguely similar?

When T moved back to. Gordon Head in.1929 or 30.and my children were going
to the Gordon Head School, there was a.PTA there ‘then, but I had been away
from-the district for eight or nine years. . | o _

You helped -to initiate some of the PTA's around in this community did ydu
not? _ : _

Well I helped with them and with the one down at the Mount Douglas High.
Lets talk about the Sea Cadets then. Where did the Sea Cadets come from?

- . Well they were the boys of the neighbourhood. Well I don't know what started

Sea Cadets? There was a Reverend Mr. Henish, here in Victoria, that was very

- active in starting the first ones. And there were the Rainbow, they were

[
o

the Sea Cadets in town There were Sea Cadets and then there was the Navy
League Seems to be—there were the terms'Sea Scoupts, Sea Cadets and the
Navy League Or maybe I've got it the wrong way around

‘Was this an official regiment then?

Oh no, I don't suppose it would be mere than a dozen boys possibly. But don't
forget. how small the population was.
Nhenrl said official regiment, what I meant in terms vere they recognized?

-~ Oh, recognized, yes. And one year we had a car in the May 24th parade, I

remember, with Edgar Vantreight driving.

Down in front of the Empress?

Yes. I remember r1d1ng in this car, with the boys too I suppose, on account
of my father. I can remember driving by the old Dominion Theatre, but I
can't remember. .

That's genera]ly where the parade was down in front of the Empress on the
24th of May ‘That's wonderfu]
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S0, then, what would be the sort of function of the Sea Cadets?

Well they learned to handle boats...that photograph that you reproducéd of
my father is in this what they call "whaler" I think, this boat that they
Tearned to row in and to respect the sea. This was one thing my father was

.very keen on. Then I think it was social to some extent, they learned the
~_morse code and knots and on our kitchen wall for a long time was a drawing
~of a d1agram of a full rigged ship with the full names of the sails. Really

one thinks now a days, what was the 1mportance? But st111 it was someth1ng,
its a knowledge that. boys acquire I guess.

And they used to meet at your home?

In the kitchen down at our place. And went out in the barn and climbed and
SO on.

" How often?

Well I don't know-if'it was once a week. Seems to me that was quite ofteh.

‘Were they also part of this group that would belong to the Gordon Head

Athletic Association? : _
Oh-T would think so, yes. Yes, I'm trying to think if they were contemporary,

“more or -less I think, yes. Mind you this isn'trtqo'many years out of the many
‘years that Gordon Head existéd, that we are speaking of. They were very
'good years I think. ‘And I think remembered by a lot. Of course time is

passing now.

) you used to have a lot of young...were théy teenaged chf]dren? Young

teenagers?

Yes, twelve to eighteen, something Tike that most likely.

S0 the Edwards home was qu1te an open place then for the children of the
area? '

Well yes, but rather strange with no mother there really. What I mean to

say I'm wondering really hew tidy the kitchen actuaTTy was.
When you had a dozen teenagers meeting quite regularly, I can imagine.

- I would Tike to tell you one thing though that really happened. People
~would drop in sometimes, but at bedtime we always had hot cocoa and Ormonds

hardtack biscuits and so on, home made butter you know, that sort of thing.
My father p]ayed the tin wh1st1e and you know, Tistening to that and having
cocoa.

Your father was also not only concerned about teaching the young men w1th
respect of the sea on the boats but also in the water. He used to do
swimming lessons.

Well that wasn't only young men, it was everybody through and,through.
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U.J.
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u.Jd.

Where did those take place? _

Down-at St. Margarets usually because that was a-slightly warmer béach, a flater
beach. We, ourselves, most frequently used to go down to the bottom of Paul's
Terrace there now, but that's steeper and so on, but all I c¢an remeﬁber of swim
lessons was at St. Margarets, Margaret's Bay. I don‘t know why that got used,

St. Margaret's, you know, for a long time.

What sort of folk would be there, for swimming lessons?

Well, T would say it really wasg predomlnantly feminine and I don't know what age
it would go up to, some girls, some young women, some married mothers and S0 ©on. -
Was this all part of the Gordon Head Athletlc Association?

Yes.

And so that was one of its programs as well?

Yes. |

Can you think of anything else that they sponsored?

Well there was, of course, Mr. Watson‘s_singing classes in the Wintertime which
were very nice and there was football and various concerts and then, of course,
the war was on thén so they were helping to put on functions‘to raise money for
the Red Cross. But' I feel we are spending a lot of time of what was short period,
to me it seemed very interesting and to anyone who 1ived'in Gordon Head then. And
it made a good community.

What happened to the Gordon-Head Athletic Association?

It just gradually, when Mrs. MacDonald and my father let it go it realily...

What time would that be?

That would be in the early 1920's. There was only about six years I suppose, but
you know.the years in your middle teens and so on, it seems a long pericd of your
life at that time. | .
Well, I think as well, it helps to shape a lot of the young people that were around
at that time. |

I there there's a lot that would still, mind you, now well, if you were a teenager

in the 20's..

 Your father then became very busy with the flower business.

With the flowers and so on. Yes.

Did you maintain that same sixteen acres.

Oh yeé, it increased. Rented land next door to us. Mr, Mitchell who llved next
door died qulte young with a bee sting, I don't know if you've heard that sad story,
and we rented their. land.

How mény acres was that?

Well in the end there was thirty-eight acres.
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aAnd that was all leased, you hadn't purchased any of it?

, No. By the way, we leased Mr. Ormond's for six years, but in 1919 there was a

marvelous strawberry crop and very good prices, And so that gave my father enough
capital and Mr. Ormond was willing to sell. And I can remember that was the first
holiday we had and my father and my sister and I went to Vancouver and Chilliwack
and Seattle. But that was the first holiday. -

In 1919 and so at that périod hé bought the sixteen acres that Ormonds had

previously owned and leased to you. Do you remembér, or have any idea...

Of the price? No, I don't. And it included a house. I know it would sound

pitifully small now.

I imagine it was a great, great amount of money at that time.

T know my father was paying that off for many, many yvears. I forget how much a

vear,

Did you mortgage it through Ormond?

Yes, Mr. Ormond was very generous in his arrangements. Oh, yes, I was forgetting
there was the other five acres fhat we bought that was just the millstone around

my father's neck. This was bought in 1912‘or 1913. The five acres through which
Grandview now runs, the middle part of Grandview.

Where the_schooi wés? No,not the school, the hall was? At Grandview and Tyndall?
Yes, but you go down the hill té the Eést, down towards the sea, down the slépe

there. Where Narvaez. Road is and so on., It was next to the Mitchell's. Now I

‘think that my father bought that, isn't it dreadful to think of now, it was

$1250 in 1912 or 1913 when there was a big boom on and it was bought for much less

many years later. I know that the first payment on that, as I discovered long
after, a good kit of it came...my mother's father had sent out some money, he

said "Well-you'll be getting some of this sometime and you might as well have this

‘now." But I can remember paying.t;this thing used to come from the brokers in town

and it said it was time to pay on the mortgage. And I can remembexr it was always
a blue day when you saw that come because money was very hard to get. After the
1940's, you know, money was ....it took you a lot of work.

What about this five acres then, what did you grow on that?

More tulips and daffodils as you read in the book. It was gradually extended to -

tutips. “Yes, that was where Colonel Woods there next door, this man retired and
came back after the war, retiring to the Coast from Winnipeg, énd wénting to
grow something and saying "Well, I don;t want to go in competition with vou and
grow daffodils., And he started to grow tulips.

I don't know, did we say who you bought the five acres from?

No, I think it came through B.C. Land and Investment or somethingQ I don't know

if we knew the owner. :But then, later on,'he rented from Mr. Johnny Smith,
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KM”Jf . . another five ecres.to the South of that, which was in bush and which we cleared.
This is the land through which Grandview widens more or less now and all those
pieces there over where it joins the Vantreight property.

. So as a total then‘you.had thirty-eight acres. The iand that you leased from
the Mitchell family would only be what, about five acres?

U.J. Ten. But mind YOu, they would have kept same of those acres around the house.
He may have only rented five. I can't remember just how, what made up that total.
It must have been ten there. 2and he had later what was the Twinings. Anyway
practically from where Ferndale is over as far as where Grandview runs up now,
straight up threugh there , a line straight up at the other end of Grandview and
then this new part of Grandview circles through it.

Q. So then, in '44, Bill Mattick bought out the property?

U.J. Yes. Bought out the stock. -

Q. How long did you hold the land there?

U.J. The land? Gracious me.. My father had divided the property between me and my
sister. We were all the family. |

Q. Was Pamdra still living on the property then?

Q\ > U.J. My sister and her husband, yes.  But they only have three quarters of an acre left

---------- ' ‘now. My sister still hag all, well I mean until recent subdivisions and all this
last big thing, she kept hers, But I, first I sold the five acres the lower
part oerrandview was on. That was sold *o one of the radio stetions in town here.
Tt was afraid it was going to have to move one of its transmitter poles and they
wanted .to get five acres of land and do you know, I forget I forget, imagine after
all the interest my father pald fifteen hundred dollars an acre, seventy-five
hundred dollars for five acres. Then CJVI didn't have to have it and they now
have their poles over off Cedar Hill Cross Road, iSn't-it? And so then that was
.bqught from them. Its pathetic to hear that that sold for not nearly as much as
when‘ﬁy father paid so much. It's shocking. Then I still had Ffive acres left on
top and I occa51onally had people rentlng it but it was difficult. Then the
real estate people began to want to subdivide and taxes were going up and so on,
Tt was costing four hundred dollars a year or somethlng, so I,...it was very hard
to part with it.

Q. I imagine so. But its nice to know that Pamona still has three quarters of an acre

) _ And the original house. :
M U.J. She's still in the original house, yes.
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Yes, and how the trees have grown.

Any of the ones that you planted?

Yes and you know the little ones that have seeded themselves since we came there
and now they look like they've been there an emtixnity. caz%avuvzlfy

I think maybe we should move over a little bit. Lets talk about Wildwood and

how Wildwood got its name and how you came to live there.

Wildwood was even named Wildwood in 1912 when we came. here and we used to, I fhink
I mentioned before, drive over each summer in our horse and carriage for lunch
with the Ormonds at their summer place on Ten Mile Point. Having lunch out undér
the big Arbutus tree on what is now Seaview Road. At any rate, I always wondered
about thisrlovely place Wildwood that was down here. This was one of the very
early subdivisions in Gordon Head, in fact, the first residential subdivision put
into Gordon Head was when Mr. Appleton subdivided all his land along Arbutus
cove here into two acre lots in aboutl908 or something like that. This Mrs.
Bannerman had boﬁght.this. Then when.George McConnell came to Gordon Head and
started Madrona Farm and had this English professional woman gardéner, she,

Mrs. Bannerman, had her lay out ... that is why we have the circular part. But
the house that we.are in now wasn't built until we came hére in 1941.. By that
time I had one marriage come and gone and had two daughters and I had worked

for ten years down on the farm. |

Which farm was this?

My father's farm. VI was living there. My sister was doing the housework mostly.
In fact, when I came there in 1929 or was it '30, she was still going to school,
to high school. I did a lot of the business end and animals, the physical end
of packing and inveicing and so on. And extending by a lot of correépondencé

and no typewriters, all over Canada to extend the sale of daffodils.

‘so you were working very hard then at the business end of it.

Oh, wvery hard.

Your sister was tending house, your father was in the garden...they were working
haxd too.

As I said he was born...he was getting to be a fair age by this time too.

Now Mrs. Jupp, I was going to ask you about "From_CQrdwood to Campus”. Why did

-you get interested in it? T know that you were a teacher and that you were

a history and geography teacher., Did you have a natural leaning then toward
history? ‘

Ch, I alwayé loved words. Well, I think I liked writing and literature. I
remember when my first marriage was in difficulties, I had a feeling that I wanted

to do something about writing, ‘This of course was when the '30's were starting




Jupp, Ursula Cont'd. : ..10..

and there wésn't money to do anything very much. Just to come and work on the
farm sort of kept us fed and together and so on. And then T married and my
husband was ill because he had this stroke up in the Aleutians in the war and

he was a Marine Engineer. So it wasn't until after he died...

Your marriage to Frank Jupp?

Yes, my marriage to Frank Jupp. And I acquired three nice stepchildren. All the
children were pretty well grown up except the daughter you met just now, Nancy
Craig, who was only fourteen. And so, I started...I don't know, I saw this
course in journalism in night school up at the College which was down at the old
Normal School ét that time, that Dr. Leachman was giving and I took that and then
they were doing some work on widening Shelbourne and I thought "That's a subject

that will give a lot of people interest". So I did a lot of research and T got

. what turned out to be a two-part article. The terrible thrill the first Sunday

it in print, you know. So then, of course, one thing leads to another.

What year would that be then?

l958,_i think. ¥Yes, it all seems so very slow. Late starter, my children.:
You've been going full strong since then though.

Right.

Can you tell me a little'bit about the work that was involved? When did you first
get interested in writing history about Gordon Head and why?

Oh, well having written about Shelbourne Street and I always had been interested in

‘roads, the names and so on. Even in the days in Gordon Head here when I was still

on the farm and Mrs. McNaulton and Miss Nellie McLung had this current events
club going. I remember giving a talk there once on the names of roads and the

district and things that I had found out about it. So, of course, I started to

enlarge and I think a great many of my earlier articles were based on the names

of roads and this led to my interest in people and so on. So, eventually after
I had had twenty—éix‘articles printed in the Islander, everybodf was always
saying "Why don't you have it in a book? . I had always meant to keep them.”

I found so many people interested and I myself was very interested and enjoying
it, because I like words, you see. And, so it grew. But it was a lot longer
job even making a book, it seemed, even though I had my scrapbooks and so .on.
When did you.begin then, actually, putting together the book?

Let's see, that came out in 1975. Oh, it must have been about two years before

“that and I knew that if I put it out I wanted to get it published'in September to

get the Christmas market, which meant you had to get it to the printers in June
or May. Of course, you see, in the meantime, I had done this other sea thing
through, having been a member of the Thermopolae Club, which was a sea lovers

club and this, of course, my lbve of the sea goes back to thezfact of being born
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right in the midst of it so much., So I had got used to usiﬁg Morris' printers
and the joy of being with them, so I thought that I would like them to do this
book too. So I knew that I had to get it in by May and T was hoping to have it
out for 1974, but I didn't manage it. But it took me all my time, more or less,
to get it done, 7

Would vou like to share how you went about doing some of the research? You had
already accomplished quite a bit through your articles in the Islander, but I
am sure that there was still an awful lot more to it. |

A lot of physical work, Sharon. You khow, in the old days before they had the

newspapers on microfilm that you went down about four storeys under the Archives

) ‘ . &,
~down into the sort of morgue or something, down below, you know those great hugg

volumes. I remember an article I wrote once about the lighting of the Parliament
Buildings and Legislature in town here.. T flgured.out'that T }ifted a quarter of
a ton of newspapers before T got it done, And of course, you know toc, how one
thing leads to another when you are looking at old newspapers. And then of course,
pecple were very helpful and very kind everywhere you go. Peoﬁle have a lot of
patience and the ones who have the most patience, one doesn't dare use their name
where one is going to exploit. . _

Primarily then, your research was done throught Archival research. Did you visit
any of the people you became familiay with? '
Oh ves, that was very interesting too. Mind you, in the earlier part I had done
all the research, you see I first did a group, after I did Shelbourne Street, I
think I must have dene a group of five articles on Gordon Head. At that time I

found it & little bit difficult to persuade the Editor of the Islander that a

‘series of articles would be interesting. I don't think that they had used any

series. Not that they appeared consecutively, I think they may have occupied up
to two years possibly. Maybe not that long, I can't remember the dates now, but
it worked out and at any rate it has been very satisfactory because it has given
a lot of pleasure.

Certainly to many of the families of Gordon Head.

And yes, it's strange to say, even other people who are visiting here. One of my
earliest thrills was one of my earliest sales. This woman wanted two more copies
because one of them was for a professor of history in Mlnneapolls or somewhere
like thig, who was Jesuit and had a PhD -and so on. I was terribly flattered
Would you care to guesstimate how many you*ve sold?

Well, I've sold more than 1700 now, I had 2000 printed and even this vear I have
sold 170. So, I'm hoping when the Christmas trade picks up I will have sold 200.
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So that will leave me with about 200.

Are you selling them privately then?

I do to some extent, ves. I do if ﬁeople.come and say I want to get a book from
you. But if they say where can I get one of your books, I give them the name
+++..0f book shops that are handling them.

What book shops would those be? |

Well at present, Eatons, Munros, Ivy's, Hammonds and Beaver and Shelbourne

Pharmacy sométimes, and Dalby's Pharmacy at Cadboro Bay. I hope that I'm not

leaving anybody out.

You've got wide distribution then.

Yes.

Did you do most of your agent work yourgelf?
I have done it entirely on this one, so far. I may get rather tired of it in the
course of time. For Instance, my home port. I don't do any ﬁork on myself any
moxre. In fact the copies now are all in fhe possession of the Thermopylae Club.
And I have only about 15 Deep Seas, my second sea book. But what I shall write
next, it won't be as extensive at any rate, because it took too many vears to
get that together. I have several ideas about what I would like to write.

Do you want to share any of them with us today, Mrs.*JupP?

No, well when I say No, the nearest thing to the top of my mind is about the
-«..pPlane that was built in 1932 and flown from the airport up here, or field,
and I understand somecne has built a replica of it and still has the remains of
the old one and I have talked up in Courtney with the man who built that.

A lot of interesting stuff behind that. I alsoc want to write about a friend
that T met on a freighter coming from England who is eighty three and having her
first book coming out this September and who had an article about her ﬁork.,.
her work is more in drawing, some childxen‘s beooks, you know, with captions.

But Audrey Thomas wrote a story about this Elizabeth Hopkins in McLeans Magazine,
But I met Elizabeth in 1954 and I think when she comes out in October, I knew
her first.

And you like to write a story or books on Elizabeth Hopkins.

Just a story. What T would like to write a book on is my three great uncles.

“In the Scilly Islands and their farming;

Well, the one I think I told you about, the labpur leader, The one to whom tﬂe
words were spoken...Well, Uncle Dick, this is laboufer's day, indeed the first
time that Labour Day got it's name was a labour leader in the States making his
statement to Richard Trevelly and then, another one, who was a clergyman who,
discovered he had a right to the old French title of Marquiéﬂé!Travelle, and the
other one was very interested in gardening and did quite exotic things in that

way and said at eighty-three "I'm only beginning to learn about it."



Jupp, Ursula (Cont'd.) S L.13..,

Q. Well, thank you Mrs. Jupp, for this today. We've enijoyed it.
U.J. Thank you Sharon. It's been gracious meeting someone who is so enthusiastic.

Q. Thank you.
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